
چرا کشت دیم اهمیت دارد؟
وزارت جهاد  تولید دیمزارها« توسط  ح »جهش  طر
کشاورزی و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( انجام می شود و 
طبق گفته مسئولان سطح زیر کشت دیم از ۶۷۰هزار هکتار 
در سال ۱۳۹۹ به بیش از ۵ میلیون و ۲۰۰هزار هکتار در سال 
ح بود که کشور به  گذشته رسیده است. در نتیجه این طر
خودکفایی تولید گندم رسید. گندم به عنوان غذای اصلی 
یکی از محصولات اساسی کشورهای مختلف است و تولید 
آن به منزله افزایش امنیت غذایی کشورهاست. در گذشته 
اعلام شده بود که به طور متوسط طی ۳۰ سال گذشته 
سطح زیر کشت گندم حدود ۲ میلیون هکتار گندم آبی و ۴ 
میلیون هکتار گندم دیم بوده است و از این سطح بین ۱۲ 
تا ۱۵ میلیون تن تولید گندم انجام می شود. اخیرا خبری از 
وزارت جهاد کشاورزی درباره افزایش زمین های زیر کشت 
ح »جهش تولید دیمزارها«  دیم منتشر شد که از نتایج طر
است. در همین رابطه، برنامه تلویزیونی پایش شب گذشته 
، معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی و  با علیرضا مهاجر
عظیم رجایی، مشاور رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( 
گفت وگو کرد. مهاجر در این برنامه اطلاع داد که سطح 
زیر کشت دیم از ۶۷۰هزار هکتار در سال ۱۳۹۹ به بیش از 
۵میلیون و ۲۰۰هزار هکتار در سال گذشته رسیده است و 
هدف ستاد »جهش تولید دیمزارها« ۶میلیون هکتار در 
سال جدید زراعی است. رجایی هم به این موضوع اشاره 
کرد که تمرکز برای پنج سال آینده بر اصلاح نژاد بذر و بهبود 

بهره وری در اراضی شیب دار است.

   افزایش سطح زیر کشت دیم
ح »جهش  مهاجر در ابتدای برنامه درباره اجرای طر
تولید دیمزارها« و خودکفایی در گندم توضیح داد: »ایران 
در کمربند خشک جهانی قرار دارد؛ به همین دلیل مصرف 
آب در کشور اهمیت زیادی دارد. بسیاری از دشت ها با 
ح  برداشت منفی آب مواجه هستند. به همین دلیل، طر
»جهش تولید دیمزارها« از پنج سال پیش با مشارکت 
وزارت جهاد کشاورزی و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( آغاز 
شد و بنا به فرمایش مقام معظم رهبری، برای پنج سال 
آینده نیز تمدید شد. در سال گذشته ۵۱۰هزار کشاورز و 
۶هزار کارشناس نظام مهندسی و جهاد کشاورزی در این 

طرح شرکت کردند.«

   چرا کشت دیم اهمیت دارد؟
 ، معاون زراعت جهاد کشاورزی افزود: »کشاورزان دیم کار
کشاورزان کم برخوردار هستند و از فناوری های جدید هم 
استفاده نمی کردند. اصولا هم به دیمزارها توجهی نمی شد. 
مهندسین جهاد کشاورزی با کمک ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره(، آموزش های لازم را به کشاورزان دربارۀ استفاده از 
فناوری بذرها و مبارزه با آفات و بیماری ها دادند. همچنین 
۶هزار دستگاه و تجهیزات در اختیار کشاورزان قرار گرفت. 
ح مشارکت کردند  بانک ملی و بانک رسالت هم در این طر
و تسهیلات با سود ۴درصد به آن ها پرداخت شد. با انجام 
این فرایندها، سطح زیر کشت از ۶۷۰هزار هکتار در سال 
۱۳۹۹ به ۵میلیون و ۲۲۰۰هزار هکتار رسید. هدف نهایی 
این است که تمام ۸میلیون هکتار زمین دیم به زیر کشت 
۶میلیون هکتار زمین زیر  درآید و برنامۀ سال جاری، 
ح  کشت دیم است.« او درخصوص چالش های این طر
توضیح داد: »یکی از چالش ها، دیرپذیربودن کشاورزان 
که ارائه  بود. آن ها باید متقاعد می شدند از خدماتی 
، آمادگی نداشتن  می شود، استفاده کنند. چالش دیگر
بانک ملی برای همراهی و قوانین بانکی بود. مشکل فعلی 
هم قوانین است که هرسال تغییر می کند و تبصره ها بین 
بانک ها جابه جا می شود و تا بانک جدید بخواهد با فضای 
ح آشنا شود، زمان می برد. گران شدن تجهیزات هم  طر
یکی دیگر از چالش ها است.« در بخش دیگری از برنامه، 
پایش گفت وگویی تلفنی با عظیم رجایی، مشاور رئیس 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( داشت. وی در خصوص 
ح بیان داشت: »همراهی دو نهاد و  علت موفقیت این طر
، عامل اصلی موفقیت این طرح  مشارکت کشاورزان دیم کار
بود. در این طرح تلاش شد کشاورزان با فناوری بذر و تولید 
که تا  آشنا شوند و از کودهای شیمیایی استفاده کنند؛ چرا
پیش از این، از کود استفاده نمی کردند. در کنار این موارد، 
ستاد، محصولات را بیمه و فروش آن ها را تضمین کرد. طرح 
جهش تولید دیمزارها دو دستاورد مهم داشت. نخست، 
خودکفایی در تولید گندم است و دوم، امید به آینده و 
بهبود اوضاع اقتصادی کشاورزان است. برای پنج سالۀ 
دوم هم تمرکز بر فناوری اصلاح نژاد بذر و فناوری تولید 
است تا در اراضی شیب دار و کوهپایه ای وضعیت بهره وری 

افزایش یابد.«

کسی پاسخگوی وضعیت 
زیست محیطی نیست

، از جمله  یک رودخانه در خشک ترین منطقه کشور
سرمایه های باارزشی است که باید در حفظ و نگه داری 
کوشش را به عمل آورد و لازم است پیوسته  آن نهایت 
مورد توجه و حفاظت قرار گیرد. رودشور یکی از این موارد 
ج جریان دارد.  است که در غرب استان تهران و جنوب کر
، قدس و ملارد در  حسین حق وردی، نماینده شهریار
ح این سؤال که چرا هیچکس پاسخگوی  مجلس با طر
ک زیست محیطی ورود فاضلاب  وضعیت بسیار اسفنا
ج به رودخانه شور نیست، گفت: هدایت فاضلاب شهر  کر
کرج به رودخانه شور برای مردم شریف بخش صفادشت و 
روستاهای دهستان اخترآباد مشکلات متعدد اجتماعی، 
زیست محیطی و اقتصادی ایجاد کرده است؛ اما به رغم 
پیگیری های متعدد و بازدید مسئولان حوزه آبریز مرکزی و 
آب منطقه ای تهران متاسفانه هیچ اقدامی صورت نگرفته 
است. قطعاً تداوم وضعیت فعلی علاوه  بر اینکه ادامه 
حیات در روستاهای مسیر را دشوار می کند، موجب تلفات 
کثراً دامدار هستند- و در نهایت  وسیع احشام مردم -که ا
کنان روستاهای مسیر خواهد شد«. منجر به مهاجرت سا

   سکون در بازار مسکن 
به گزارش »آرمان ملی«، بازار مسکن که در سال های اخیر 
گذاری تسهیلات مسکن به پروژه های مسکن ملی  با توقف وا
و... روبه رو شده است، اخیرا تلاش صادق مالواجردی جهت 
افزایش تسهیلات مسکن از ۵۰۰ هزار تومان به ۸۰۰ هزار تومان 
از بانک مرکزی را نیز بی نتیجه گذاشت و محمدرضا فرزین 
گذاری  طی نامه ای با ۸ بند بر عدم مشارکت بانک ها برای وا
تسهیلات مصوب شده بر این امر صحه گذاشت، رویکردی که 
باعث اظهارنظرهای مختلفی در این زمینه شده و در نهایت 
کید بر پاسخگوبودن  کنش همتی در این خصوص و تا با وا
همه  پاسخگویی  بر  الزام  و  اخیر  سال  سه  در  مسئولان 
نهادهای ذیربط در این خصوص انجامید. سکون و سکوت 
ح مسکن ملی که در سال های اخیر باعث شده بسیاری  طر
از آن با عنوان پایان بی فرجام آن یاد کنند، هنوز گاهی با اعلام 
خبرهای نشان از حرکت نیمه کاره این پروژه دارد که البته به 
هیچ وجه پاسخگوی نیاز مسکن در کشور نیست. شعارها در 
این بازار و خبر ساخت یک میلیون واحد مسکونی از سوی 
مرحوم قاسمی نخستین وزیر دولت سیزدهم تا پایان دوره 
ح های مختلف فقط در  دولت پیش به جایی نرسید و طر
حد نوشته ای باقی ماند و گویا ابزار دولت قبل و بانک مرکزی 
گذاری تسهیلات تکلیفی  به عنوان رکن اصلی جهت تحقق وا
و غیرتکلیفی مسکن به این بازار در نهایت به همان نامه ۸ 
بندی فرزین به صادق مالواجردی پایان یافت. حال باید 
در انتظار این باشیم و ببینیم که آیا عزم همتی برای پیگیری 
این امر در شورای عالی مسکن با حضور ریاست جمهوری و... 

؟  نتیجه ای به بار خواهد آورد یا خیر
   دلایل عدم موفقیت 

کارشناسان معتقدند، تأخیر و عدم مشارکت بانک ها 
در ارائه تسهیلات مسکن، تأثیرات قابل توجهی در روند 
ح های مسکن دولتی  ح های مسکن و به ویژه طر اجرای طر
ح  ملی مسکن که یکی از برنامه های اصلی دولت  مانند، طر
اقشار  برای  به ویژه  ارزان قیمت  تامین هزینه های  برای 
کم درآمد است، با هدف تعیین طراحی شده بود، داشته 
کی از این است که به دلیل عدم  باشد، هرچند شواهد حا
ح به  کافی بانک ها، این طر همکاری و سرمایه گذاری نا
منظور تعیین شده خود منتهی نشد. صاحبنظران بر این 
باور هستند که، رکود در بازار ساخت وساز و مسکن نیز باعث 
می شود که بسیاری از پیمانکاران و سرمایه گذاران به دلیل 
عدم حمایت های مالی و تسهیلات لازم، از ورود به این بازار 
خودداری می کنند. این رکود باعث کاهش رونق بازار مسکن و 
افزایش اجاره بها می شود که در نهایت به تورم فزاینده در بازار 
اجاره و مسکن تبدیل می شود. در چنین شرایطی، بسیاری از 
کارشناسان اقتصادی معتقدند که ورود فعال بانک ها و ایجاد 
مشوق های مالی می تواند نقشی در خروج از این رکود و ثبات 

بازار داشته باشد. 
   بانک ها و مسکن

نامه اخیر رئیس بانک مرکزی به وزیر راه و شهرسازی و 

موضع گیری وی نسبت به عدم افزایش تسهیلات مسکن، 
نشان می دهد که دولت در مواجهه با مشکلات ساختاری و 
مالی در نظام بانکی، سیاست های محدودی در پیش گرفته 
است. برخی از تحلیل گران معتقدند که کمبود منابع بانکی و 
محدودیت های مالی باعث شده است که بانک ها از ایفای 
نقش های حمایتی در پروژه های مسکن خودداری کنند. با 
این حال، برخی از نمایندگان مجلس و اعضای کمیسیون 
کید دارند که باید فشار بیشتری بر بانک ها برای  عمران تأ
ح های مسکن اعمال شود. آنها معتقدند که  مشارکت در طر
در صورت عدم همکاری بانک ها، مشکلات بازار مسکن و 
بحران اجاره بها هر سال شدیدتر خواهد شد و این وضعیت 
منجر به نارضایتی های اجتماعی و فشار بیشتر بر اقشار 
ضعیف جامعه می شود. در مجموع، به نظر می رسد برای 
ایجاد تحول در بازار مسکن، نیاز به یک برنامه جامع و الزام آور 
است که بانک ها را ملزم به مشارکت در تامین مالی پروژه های 
مسکنی کند و در عین حال با ایجاد سیاست های حمایتی 
و تسهیلات متناسب، از رکود موجود در بازار ساخت وساز و 

مسکن کاسته شود. 
کنش به نامه فرزین     وا

بر اساس این گزارش، کُندی سرعت ساخت نهضت ملی 
مسکن این روزها باعث شده تا میان بانک مرکزی و وزارت راه 
خ دهد. به طوری که بعد از ماه ها  و شهرسازی یک زوایه ای ر
انتقاد از سوی مقامات وزارت راه و شهرسازی، »محمد رضا 
کنش رسمی  فرزین« رئیس کل بانک مرکزی به این موضوع وا
نشان داده و حتی یک نامه ۸ بندی به »فرزانه صادق« وزیر 
گر چه  راه و شهرسازی بنویسد و آن را نیز رسانه ای کند. ا
کُندی پروژه ها به سمت دولت و دولتی ها  انگشت اتهام 
کارشناسان  گرفته شده که بی دلیل هم نیست اما  نشانه 
نباید  دولت  می گویند  که  است  سال  سال های  مسکن 
کند. اما اظهارات سرپرست  در بخش مسکن تصدیگری 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی به نظر 
می رسد که بعد از سال ها دولت به این نتیجه رسیده است 
که بهترین مسیر برای رونق ساخت و ساز و پاسخگویی به 
تقاضا، کاهش تصدیگری در بخش مسکن و سپردن کار به 
بخش خصوصی است. نامه نگاری اخیر فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی با فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی نیز دقیقا 

نشان داد که دولت تا حد امکان در این روز هایی که بانک ها 
نیز در وضعیت نامناسبی قرار دارند نمی تواند پروژه نهضت 
ملی مسکن را به نوعی پشتیبانی کند و بانک ها از پرداخت 

تسهیلات عاجز هستند. 
   تکلیف قانونی 

»مسعود بیات منش« معاون مسکن و ساختمان وزیر 
راه و شهرسازی در پاسخ به این پرسش که با توجه به اینکه 
کید  رئیس جمهور بر روی اجرای برنامه هفتم توسعه تا
دارند آیا قرار است که در این سال ها به بخش خصوصی در 
حوزه مسکن توجه ویژه ای شده و از آن حمایت شود؟ چرا 
که بخش خصوصی همواره بار ساخت و ساز مسکن را بر 
دوش خود کشیده است؟ گفت: دولت نباید وارد تصدیگری 
بخش مسکن شود. تا الان هم که در بخش مسکن مهر و 
مسکن ملی وارد تصدیگری شده و کار را شروع کرده قرار 
است که بیشتر از این وارد تصدیگری نشود و بیشتر به سمت 
سیاستگذاری خواهد رفت. وی افزود: دولت تلاش خواهد 
کرد که در بخش مسکن تصدیگری نکند و پروژه ها را به بخش 
گذار کند. بیات منش خاطرنشان کرد: تمام  خصوصی وا
عوامل بخش خصوصی از صفر تا ۱۰۰ از مردم تا شبکه بانکی 
و از توسعه دهندگانی که در انجمن صنعت ساختمان شکل 
گرفته اند که اتفاقا یک انجمن خوبی هم است تا سازندگان 
و پیمانکاران خُرد و یا تامین کنندگان مصالح ساختمانی 
پازلی هستند که باید تماما توسط بخش خصوصی مدیریت 
و تصدیگری شود. معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و 
کید کرد: برنامه دولت این است که صرفا به  شهرسازی تا
که پروژه  کند و هر زماغن  بخش مسکن محرومان توجه 
جدیدی استارت خورد، با کمترین تصدیگری دولت بخش 
مسکن محرومان باشد. یعنی دولت فقط در تامین منابع 
مالی، زمین و تامین سیاست ها ورود خواهد کرد و اجرای 
آن در اختیار بخش خصوصی خواهد بود. معاون مسکن و 
ساختمان وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این پرسش که 
آیا وام ۸۰۰ میلیونی مسکن ملی از سوی بانک مرکزی بلاخره 
؟ گفت: پیگیر این هستیم که طی روند  ابلاغ می شود یا خیر
کارشناسی این اتفاق رخ دهد و وام ۸۰۰ میلیونی مسکن ملی 
هر چه زودتر از سوی بانک مرکزی ابلاغ شود. بیات منش 
ح نهضت ملی مسکن  در پاسخ به این پرسش که اجرای طر
بسیار کُند پیش می رود چرا که تامین منابع مالی به مشکل 
خورده است و نامه نگاری رئیس کل بانک مرکزی با وزیر راه 
و شهرسازی نیز بر سر عدم تامین منابع مالی نهضت ملی 
مسکن و عدم ابلاغ وام ۸۰۰ میلیون تومانی مسکن ملی نشان 
داد که مشکل بیشتر از حد شده است. چگونه می توان این 
مشکل را رفع کرد؟ بیان داشت: باید دوطرفه توجه داشته 
باشیم و نباید درخواست را تا آن حد بالا ببریم که پایه پولی 
کشور افزایش یابد. او ادامه داد: چون باعث تورم می شود و 
تورم هم به ضرر متقاضیان خواهد بود. از سوی دیگر نیز نظام 
بانکی باید به تکلیف قانونی خود عمل کند و پروژه هایی که 

آغاز شده است را تامین مالی کند. 
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ذره بین

نکته

گزارش
معاون وزیر راه و شهرسازی:

به هیچ وجه اراضی دولتی را 
احتکار نمی کنیم

گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
به عنوان مدیرعامل سازمان ملی زمین و 
مسکن اعلام می کنم که هیچ زمینی نیست 
که قابلیت ساخت مسکن را داشته باشد اما 
معرفی نشده باشد و به هیچ وجه احتکار 
زمین نداریم. اخیرا »محمد باقر قالیباف« 
ردیس مجلس شورای اسلامی ایران اعلام 
میلیون   ۱۵ حدود  کشورمان  در  که  کرد 
هکتار زمین قابل سکونت وجود دارد اما تا 
کنون کمتر از یک درصد آن یعنی حدود ۰.۷ 
درصد از آن را استفاده کرده ایم. همچنین 
زمین های در اختیار سازمان ملی زمین و 
مسکن وزارت راه و شهرسازی در محدوده 
و حریم شهرها حدود ۲ برابر کل زمین هایی 
است که در آن خانه سازی شده البته ممکن 
در  آن  از  بخشی  بگویند  مسئولان  است 
حاشیه رودخانه بوده و یا مورد اختلافی 
گر  است که این موضوع قبول داریم اما ا
تنها ۰.۲ درصد از زمین های دولتی را به مردم 
گذار کنیم، مشکل  برای ساخت مسکن وا
کمتر از ۳۰۰ هزار  که  مسکن حل می شود 
هکتار از ۱۵ میلیون هکتار گفته شده، است. 
برخی از رسانه ها و کارشناسان این برداشت 
را از سخنان رئیس مجلس شورای اسلامی 
گذاری زمین به  داشتند که دولت ها در وا
مردم مقاومت دارند و اراضی ملی را احتکار 
کرده  است. اما »ارسلان مالکی« مدیرعامل 
سازمان ملی زمین در گفت وگو با ایلنا با رد 
این برداشت از سخنان قالیباف گفت: در 
کشورمان حدود ۱۳۵ تا ۱۴۰ میلیون هکتار 
زمین دولتی وجود دارد که اراضی جنگلی، 
ع، رودخانه ها و حواشی آن، کویری  مزار
و... مشمول این میزان زمین های دولتی 
می شوند. بنابراین زمین دولتی داریم و در 
این باره مشکلی وجود ندارد و این میزان 
زمین دولتی از ابتدا وجود داشت. از دهه 
۴۰ که قانون ملی شدن اراضی مصوب شد 
تا به امروز دولت مالکیت این اراضی را بر 
عهده دارد. وی ادامه داد: اما موضوع 
این است که آیا از این اراضی می توان برای 
ساخت مسکن استفاده کرد؟ آیا تمام این 
اراضی برای توسعه مناطق شهری و توسعه 
استفاده  قابل  مسکونی  محدوده های 
هستند؟ این ها موضوعات مباحث بسیار 
جامع  ح های  طر که  هستند  پیچیده 
تفصیلی و مکان یابی ها مورد بررسی قرار 
می گیرند و معاونت شهرسازی در وزارت راه 
و شهرسازی به این موضوعات می پردازد. 
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
که  از این میزان اراضی دولتی، هر آنچه 
قابلیت مسکنی داشته و مکان یابی شده، 
ح نضهت ملی مسکن  دولت در قالب طر
به مردم ارایه داده و می دهد و این اقدام 
کرد: هر  یک پروسه جاری است، تصریح 
که مطالعات  اراضی  این قطعات  از  یک 
مکان یابی آن به پایان رسید،  پیوست های 
مالی و پیوست های فنی و کارشناسی آن و 
، یک و دو به پایان رسید،  مطالعات فاز صفر
در اختیار مردم برای ساخت مسکن قرار 
گرفت و هر یک از این قطعات اراضی در هر 
یک از این مراحل رد شد را از مدار ادامه 
مطالعات خارج کردیم. مالکی افزود: وجود 
زمین دولتی در کشور به این معنا نیست 
که تمام این اراضی دولتی قابلیت ساخت 
مسکن را دارند. سازمان ملی زمین و مسکن 
نماینده دولت برای حفاظت از اراضی ملی 
است و هر یک از این قطعات اراضی قابلیت 
ساخت مسکن و کاربری مسکونی را داشته 
باشند و آن منطقه و شهر به این اراضی نیاز 
داشته باشند، از آن قطعه زمین استفاده 
کرد. شاید در منطقه ای دولت  خواهیم 
به وفور زمین داشته باشد اما مردم آن 
منطقه نیازی به مسکن نداشته باشند، 
چرا باید در اراضی دولتی آن منطقه مسکن 
سازی کنیم در حالی که متقاضی ندارد؟ 
وی ادامه داد: دولت در نیمه شرقی کشور 
و در جنوب شرقی کشور و در سواحل زمین 
قابل توجهی در اختیار دارد اما موضوع 
این است که در این مناطق جمعیت برای 
افزایش ساخت مسکن وجود ندارد. باید در 
بحث مطالعات آمایش سرزمین به موضوع 
کارشناسی داشته باشیم و  مسکن نگاه 
با مطالعه پیش برویم. اینگونه نیست که 
بگوییم از آنجایی که دولت در کویر زمین 
دارد بنابراین می توان مشکل مسکن مردم 
را حل کرد. مدیرعامل سازمان ملی زمین 
کید کرد: معتقدم منظور آقای  و مسکن تا
قالیباف هم احتکار زمین در دولت نبوده  
است. اظهارات آقای قالیباف در این راستا 
بوده که در برنامه هفتم پیش بینی شده که 
در هر منطقه ای که دولت زمین دارد و در 
آن منطقه قابلیت توسعه،  ساخت مسکن 
و تقاضا هم وجود دارد،  باید فضا باز شود و 
این اقدام هم در حال حاضر در وزارت راه و 
شهرسازی و سازمان ملی زمین و مسکن هم 
در حال اجرا است. مالکی گفت: به عنوان 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن 
که  نیست  زمینی  هیچ  که  می کنم  اعلام 
قابلیت ساخت مسکن را داشته باشد اما 
معرفی نشده باشد و به هیچ وجه احتکار 

زمین نداریم.

ح های مسکن در دولت سیزدهم بررسی »آرمان ملی« درباره دلایل سکون طر

جهش جهش تولید مسکنتولید مسکن به گام برداشتن هم نرسید به گام برداشتن هم نرسید
 

: عبدالناصر همتی در نشست  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
کمیسیون عمران مجلس شورای  مشترک اخیر خود با اعضای 
بحث  به  مسکن  تسهیلات  پرداخت  وضعیت  درباره  اسلامی 
وگفت وگو پرداخت و خواستار پیگیری و بررسی عدم تحقق جهش 
تولید مسکن در سه سال اخیر شد که با وجود ناهماهنگی ها و عدم 
تعامل بانک ها و مسئولان ذیربط، چرا برخورد جدی با مسئولان 
مربوطه نیز صورت نگرفته است؟ وزیر اقتصاد در ادامه از درخواست 
خود از رئیس جمهور برای تشکیل شورای عالی مسکن خبر داد تا در 

آن جلسه مشکلات مربوط به تسهیلات مسکن را با حضور بانک 
مرکزی و سایر متولیان مربوطه بررسی شود تا افرادی که ثبت نام کرده 
و قراردادشان با بانک ها نیز منعقد شده هر چه سریع تر تسهیلات 
ح  خود را دریافت کنند. به گفته کارشناسان اجرایی نشدن طر
گذارنشدن تسهیلات از  جهش مسکن در سال های گذشته و وا
یر  تی است که با وجود پیگیری وز سوی بانک ها از جمله مشکلا
مسکن در تعامل با برخی از سازمان های ذیربط به دلیل مخالفت 

آنها به جایی نرسیده است. 

مطالبه گری وزیر اقتصاد در مقابل اهمال در 

ح های مسکن طر

به نظر می رسد که بعد از ســال ها دولت به 
این نتیجه رســیده اســت که بهترین مسیر 
برای رونق ســاخت و ســاز و پاسخگویی به 
تقاضا، کاهش تصدی گری در بخش مسکن 

و سپردن کار به بخش خصوصی است 

غ  وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه بازار گوشت و مر
به تعادل رسیده است و مشکلی در این باره وجود ندارد، 
اظهار داشت: واردات برنج از هفته آینده با پایان یافتن 
وقت مقرر قانونی، آغاز می شود. غلامرضا نوری قزلجه 
در جمع خبرنگاران و در حاشیه نشست هیات دولت 
گفت: در خصوص گوشت سیاست گذاری لازم صورت 
گرفته است و با تصمیماتی که صادرکنندگان گرفته اند به 
زودی بازار متعادل می شود. وی افزود: گوشت وارداتی 
برای تنظیم بازار تنها یک دهم درصد از نیاز کشور را 
تامین می کند و تنها به مدت کمتر از یک ساعت در 

قفسه های برخی فروشگاه ها عرضه می شود. وزیر جهاد 
غ به ۱۰۰ هزار  کنش به اینکه قیمت مر کشاورزی در وا
غ زیر ۹۲ هزار تومان  تومان رسیده است، گفت: قیمت مر
است و قیمت اعلام شده درست نیست هرچند نزدیک 
به ۱۰ روز قبل به دلیل برنامه توزیع شاهد این وضعیت 
بودیم که خوشبختانه بازار تنظیم شده است. وی در 
غ ادامه خواهد  کنش به اینکه روند کاهش قیمت مر وا
یافت، افزود: کاهش قیمت هم باید منطقی باشد و 
نمی توان انتظار داشت که تولیدکنندگان، تولید خود را 
رایگان ارایه دهند. نوری قزلجه در پاسخ به پرسشی در 

خصوص واردات برنج گفت: ثبت سفارش واردات برنج 
از هفته آینده با پایان وقت مقرر قانونی، شروع می شود 
البته به قدر نیاز برنج وارد کشور خواهد شد و نیاز ما به 
واردات برنج ناچیز است. وی در پاسخ به پرسشی درباره 
گلایه کشاورزان مبنی بر قیمت پایین برنج، اضافه کرد: 
قیمت ها برای تنظیم بازار تعیین شده است و فعالان 
بازار عمده فروشی برنج، از اقدامات صورت گرفته رضایت 
نسبی دارند و تلاش داریم تنظیم گری درست خود را 
در خصوص برنج ادامه دهیم تا تولیدکنندگان داخلی 

آسیب نبینند.

وزیر جهاد کشاورزی: 

بازار گوشت و مرغ متعادل شد


